

AWARD CITATION

- Red Banner*
1. Surname, name and middle name KUCHKA NIKOLAJ TIMOFEEVICH
 2. Rank Guards Sr. Lieutenant
 3. Position and unit Head of the signalling service of 96 guards bomber "Stalingrad" Red Banner aviation regiment.
is recommended for order "RED BANNER"
 4. Birth year 1913
 5. Nationality Ukrainian
 6. In Red Army service since 1935
 7. Party membership VKP(b) member since 1942.
 9. Participation in combat South-Western and Stalingrad fronts since 22.06.1941; Don front 01.12.1943; Central front 22.03.1943; since 20.10.1943 on 1 Belorussian front.
 10. Wounds and contusions None
 11. Previous awards Order "Patriotic war I class" by 2 bomber aviation corps decree 11/n on 29.01.1943.
 12. Home address None

I. Brief and specific description of the personal feat or merits

During the period of the Patriotic war since June 1941, he flew as an aerial gunner and radio operator, and later since August 1943, as the head of the signalling service of an aviation squadron. After his previous award, he made further 40 successful combat missions, in which he engaged the enemy fighter aircrafts 12 times. He exhibits brave and courageous conduct in combats. He is always one of the first to spot the enemy in the air and reports it to the friendly force. He excellently mastered the radio station and the armament of the Pe-2 aircraft type. He conducts effective coordination and control of the escort fighter aircrafts over a radio channel, which ensured effective cover to the bombers and good mission results. He dedicates a lot of effort to combat training of young freshman aerial gunners and radio operators, such that they achieve good combat skills in handling radio and machine-guns.

He flies in the crew: aviation squadron commander pilot Guards Major SUBBOTIN (bestowed twice with "Red Banner" order, "Patriotic war II class" order, and order "Aleksander Nevsky" for his leadership of the aviation squadron), bombardier of the aviation squadron Hero of Soviet Union Guards Captain KRUPIN (bestowed twice with "Lenin" order, "Red Star" and "Red Banner" orders). Here a some combat episodes:

On 17.01.1943, in the crew of the leader's wingman aircraft (9 aircraft formation led by Gu. Mj. SUBBOTIN), they bombarded enemy troops and equipment in the settlement Gumrak. Comrade KUCHKA held radio contact with the fighter escort. On the approach to the target zone, the enemy fighter planes attempted an attack on the bomber formation. But comrade KUCHKA spotted them in proper time and relayed the intelligence to our escort fighter planes, who prevented the enemy from closing with our bombers. Thus, he ensured the accomplishment of the mission and prevented our losses.

In the mission for bombardment of the retreating enemy force in the settlement Selechnya (north of town Sevsk), our bomber formation was met over the target by intensive AA fire. Comrade KUCHKA opened intensive return fire,

thus showing example to other aerial gunners, who suppressed the enemy low caliber AA firing positions. Our aircrafts suffered no losses and successfully accomplished the mission. By the bombs and machine-gun fire, they destroyed 22 trucks and damaged 10 (photograph №150).

On 12.01.1944, in the crew of the leading aircraft (9 Pe-2 aircrafts formation led by Gu. Mj. SUBBOTIN), they bombarded the enemy troops and equipment in the settlement Kalinkovichi. Comrade KUCHKA guided the fighter escort. Comrade KUCHKA held radio contact with the fighter escort and maintained coordination among the bombers by radio channel. On their approach to the target, he was the first to spot the enemy fighter planes, which he immediately reported by radio to the other bombers as well as to the fighter escort. The enemy fighter attack was frustrated. Excellent mission results (confirmed by photography and personally by a commission on the ground).

On 16.01.1944, in the same crew, they bombarded enemy artillery and mortar batteries near the settlement Ozarichi. The bomber formation was subjected to intensive AA fire over the target. The precise fire of the aerial gunners suppressed the enemy low caliber AA firing positions, and the bomber formation made several bomb runs at the target with excellent mission results (confirmed by the photos №19-20).

The effectiveness of the aviation regiment missions is confirmed by the photography and the operative reports, held at the regiment headquarters, as well as the local population testimonies and by commissions on the ground.

For successful execution of the combat missions against the German invaders, for personal courage and bravery, he deserves state award order "RED BANNER".

Commander of 96 Guards bomber "Stalingrad" Red Banner aviation regiment
14 August 1944 Guards Colonel *signature* /YAKOBSON/

He deserves to be bestowed with order "RED BANNER"
Commander of 301 Guards bomber "Gomel" aviation regiment
14 August 1944 Colonel *signature* /FEDORENKO/

He deserves order "RED BANNER"

Commander of 3 bomber aviation "Bobruysk" Suvorov order corps
16 August 1944 Mj. General of airforce *signature* /KARAVATSKY/

He deserves order "RED BANNER"

Commander of the signalling troops of 16 Airforce
24 August 1944 Colonel *signature* /IGNATIEV/

Award record

Awarded with order "RED BANNER" by the decree # 139/n issued by
16 Airforce on 14 September 1944.

Head of the 2nd section of personnel department of 16 Airforce
04 October 1944 Captain *signature* /UPYR'/

40

НАГРАДНОЕ ЛИСТ

1. Фамилия, имя и отчество - К У Ч К А Николай Тимофеевич
 2. Военное звание - гвардий старший лейтенант
 3. Должность и часть - начальник связи АЭ 96 гвардейского бомбардировочного авиационного Сталинградского Краснознаменного полка.

Представляется к ордену "КРАСНОЕ ЗНАМЯ"

4. Год рождения - 1913 г. 5. Национальность - украинец
 6. С. какого времени в КА с 1935 г. 7. Партийность - чл.-ВКП(б) с 1942 года.
 8. Участие в боях - с 26.6.41 на Юго-Восточном Сталинградском, с 1.12.42 на Донском, с 22.3.43 на Центральном, с 20.10.43 по настоящее время на 1-м Белорусском фронтах.
 9. Имеет ли ранения и контузии - не имеет.
 10. Чем ранее награжден - орденом "ОТЕЧЕСТВЕННАЯ ВОЙНА 1 СТЕПЕН" 1943 году, 2 БАК № 11/Н 29-1.
 11. Домашний адрес:

1. Краткое, конкретное изложение личного боевого подвига или заслуг

На фронтах Отечественной войны участвует с июня м-ца 1941 года в должности воздушного стрелка-радиста и с августа м-ца 1943 года в должности начальника связи АЭ. После награждения совершил 40 успешно-выполненных боевых вылетов. За эти вылеты участвовал в 12 воздушных групповых боях с 14 противника. В боях показывает образцы мужества и отваги. Один из первых замечает истребителей противника и оповещает группу, отлично владеет радиостанцией и вооружением самолета Пе-2, четко и умело управляет истребителями прикрывая по радио, чем обеспечивает отличное прикрытие группы и успешное выполнение боевых заданий. Много работает по вводу в строй молодых стрелков-радистов и подготовке их к выполнению боевых заданий. За этот период им подготовлено 6 воздушных стрелков-радистов, которые в совершенстве владеют частью радиостанций стрелково-бомбардировочного вооружения и грамотно ее эксплуатируют в бою.

Летает в составе экипажа: командир АЭ гвардий майор СУВБОТН, награжденный орденами КРАСНОЕ ЗНАМЯ, ОТЕЧЕСТВЕННАЯ ВОЙНА 2 СТЕПЕН, и за боевую работу эскадрильи награжденный орденом Александра Невского, штурман АЭ - Герой Советского Союза гвардий капитан КРУПН, награжденный орденами - ЛЕНИНА, КРАСНАЯ ЗВЕЗДА, КРАСНОЕ ЗНАМЯ.

Его боевые эпизоды

17.1.43 в экипаже замесителя ведущего, ведущий группы 9 Пе-2 гвардий майор СУВБОТН, бомбардировал живую силу и технику противника в н-ц. ГУМРАК. тов. КУЧКА держал связь с истребителями прикрывая. При подходе к цели группу цитались атаковать истребители противника, но своевременно заметив их, тов. КУЧКА навел по радио на противника истребителей прикрывая. Противник к группе допущен не был, тем самым он обеспечил отличное выполнение боевого задания и предотвратил потери от 14 противника.

При бомбардировании отходящего противника в н-п-селеция (сев.СВЕСИ) над целью группа была атакована сильным огнем МЗА противника, тов. КУЧКА открыл из своего пулемета по МЗА интенсивный огонь, показав этим пример остальным стрелкам-радистам, подавая групповым огнем МЗА противника. Группа потерь не имела, задание выполнено успешно. Бомбометанием и пулеметным огнем было уничтожено: 22 автомашины, повреждено 10 (фото № 150).

12.1.44 в экипаже ведущего группы 9 Пе-2 гвардии майора СУВЬОТНА, бомбардировали живую силу и технику противника в в-п. ПАРЬНОВЩИ. Тов. КУЧКА в этом полете управлял по радио потребителями прикрывая и держал связь в группе. При подходе к цели первым заметил появление потребителей противника, о чем немедленно по радио сообщил остальным экипажам и потребителям прикрывая. Противник в группе допустить не был. Задание выполнено отлично. (Результаты подтверждены фотоходом и личным осмотром местности).

16.1.44 в группе 9 Пе-2, в этом же экипаже, бомбардировали артиллерийский противник в р-не н-п. ОЗАРЩИ. Над целью группа была обстреляна сильным огнем МЗА пр-ка. Прицельным огнем из пулеметов стрелков-радистов отарей МЗА были повреждены группа на цель. Проведено несколько заходов и задание выполнено отлично. Результаты подтверждены фото № 19-20).

Успешность выполнения боевых заданий подтверждается фотоходами и оперативными документами, хранящимися в штабе полка, а также показанием местного населения и личным осмотром.

За успешное выполнение боевых заданий командования на фронте борьбы с немецкими захватчиками и проявленные при этом доблесть, отвагу и мужество - удостоен правительственной награды ордена КРАСНОЕ ЗНАМЯ.

КОМАНДИР 301 БМБАРДИРОВОЧНОГО

"14" августа 1944 г. Гвардии Полковник



В. Кучка
/ФИДОРЕНКО/

ДОСТОЯН ПРАВИТЕЛЬСТВЕННОЙ НАГРАДЕ ОРДЕН "КРАСНОЕ ЗНАМЯ".

КОМАНДИР 301 БМБАРДИРОВОЧНОГО
АВИАЦИОННОГО ГОМЕЛЬСКОЙ ДИВИЗИИ
ПОЛКОВНИК

"14" августа 1944 г.

В. Кучка
/ФИДОРЕНКО/

Заявка представления к Правительственной награде - ордену "КРАСНОЕ ЗНАМЯ"

КОМАНДИР 301 БМБАРДИРОВОЧНОГО
АВИАЦИОННОГО ГОМЕЛЬСКОЙ ДИВИЗИИ
ПОЛКОВНИК

"14" августа 1944 года

Достоин правительственной награды
ордена "Красное Знамя"

Наказник войск связи 16.88
полковник *М. С. Шенников*
24 августа 1944 г.

Справка о награждении:

Ильясам 16 Воздушной армии № 139/н от 14 сентября 1944 г. награжден орденом "Красное знамя"

Начальник отдела связи 01.16.88
полковник - *И. В. Шенников*

"14" октября 1944 г.